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Цель освоения дисциплины: сформировать компетенцию в области  управления
процессом разработки нового продукта и выведения его на рынок на основе  применения
методик  оценки  новых  идей,  анализа  привлекательности  нового  производства  для
компании, определения основных рисков (ДПК-16).

План курса:

Theme 1. Introduction. A brief history of quality management 
Introduction.  Basic  terminology.  A  brief  history  of  quality  management.  Quality

management logic. Deming's Program. The relationship between the innovation and quality.
Theme 2. Quality management system (QMS) and its sertification
7 principles of quality management. Quality management standards. Quality management

systems and its sertification. The ISO 9000 series of standards: ISO 9000-2015. International
standards ISO 14000. International standards ISO 45 000 (OHSAS 18 000).

Theme 3. The requirements of the ISO 9000 family of standards
ISO 9001:2015 requirements and their implementation in companies. 
Maturity level of company and maturity level of processes. The requirements of the ISO

9001:2015 standard and ISO 9004 recommendations depending on the level of process maturity.
Theme 4. Quality management methods,used by leading companies
Examples of QMS development in companies in different industries.
Theme 5. Risk management in the QMS
Stages of the product life cycle and process improvement techniques. Quality Function

Deployment (QFD) in new products design. Failure Mode and Effects Analysis (FMEA). Quality
management  in  maintenance,  repair  and  operations  (MRO)  of  equipment.  The  quality  of
services. Quality managemrnt and environmental management. 

Theme 6. Quality technicks
Process  improvement  tools.  Seven  simple  methods  of  statistical  quality  control.  The

seven  management  and  planning  tools.  Customer  satisfaction  index  and  its  measurement.
Measurement of satisfaction of internal customers. Methods for solving creative problems.

Формы текущего контроля и промежуточной аттестации:
Формы  текущего  контроля  успеваемости:  опрос,  диспут,  контрольная  работа,

деловая игра, тестирование.
Форма  промежуточной  аттестации,  отражающая  формирование  компетенции  на

уровне данной дисциплине: зачет. 

Этап освоения компетенции ДПК-16.2 отражает формирование:



на уровне знаний:
Основные направления современного менеджмента качества
Основные  принципы  «качественного»  управления  и  методы  реализации  этих

принципов
Требования стандартов серии ИСО-9000, ИСО-14000, OHSAS 18000, COSO и др.
Специфика инновационных продуктов и проблем формирования воспринимаемой

потребителями ценности новинок

на уровне умений:
Основные направления современного менеджмента качества
Основные  принципы  «качественного»  управления  и  методы  реализации  этих

принципов
Выявлять возможные риски реализации проектов 
Выполнять  технико-экономический  анализ  проектных,  конструкторских  и

технологических  решений  для  выбора  оптимального  варианта  реализации  инноваций,
разрабатывать компьютерные модели исследуемых процессов и систем

Руководство научной разработкой перспективных направлений совершенствования
методов,  моделей  и  механизмов  стратегического  и  тактического  планирования  и
организации производства

на уровне навыков:
Применение  основных  технологий  менеджмента  качества  при  разработке  и

производстве новых продуктов
Руководство  разработкой  основных  положений  продуктовой  и  технологической

стратегии развития организации.
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